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Informace obecního úřadu. 
 
Obecní zastupitelstvo se sešlo 12.12.2013 na svém již 23. veřejném zasedání 
v Liticích nad Orlicí, na kterém projednalo  a svým usnesením schválilo:  

Rozpočtový výhled na rok 2014-2015, který obsahuje předpokládané příjmy 
vycházející z roku 2013 a výdaje běžné dle předchozích let s plánovanými 
akcemi na tyto dva roky.  

Program obnovy venkova na rok 2014-2017. Který koresponduje se 
strategickým plánem obce.  

Prodej pozemku p.č. 737/8 v k.ú. Záchlumí.  
Novelu obecně závazné vyhlášky obce Záchlumí o místním poplatku za 

provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a 
odstraňování komunálních odpadů na základě skutečností, které se objevily 
v letošním roce při uplatnění nové vyhlášky v bodech 

- Splatnost poplatku do 31.3.2013 pro trvale žijící občany, do 31.7.2013 
pro chataře a chalupáře  

- Osvobození od poplatku pro majitele prokazatelně opuštěných domů 

- Osvobození pro děti narozené v běžném roce 

Pokyny jak poplatek uhradit (i přes účet) a jak zažádat o osvobození poplatku 
budou na internetových stránkách obce, kde budou i formuláře ke stažení. 
Formuláře jsou samozřejmě k dispozici i na obecním úřadě. Výše poplatku za 
likvidaci komunálního odpadu činí  400,- Kč na osobu s trvalým pobytem a také 
na chatu či chalupu, která se nachází v katastru obce. Poplatek je stejný už po 
čtyři roky. Obec stále doplácí kolem 100.000 Kč, nechce občany v této době 
zatěžovat dalšími náklady. Je to i forma určitého poděkování za to, že občané 
třídí odpady a tím si zlepšujeme své životní prostředí v naší obci.  

Na základě vzniklých nákladů nad rámec schváleného rozpočtu bylo 
předloženo a schváleno rozpočtové opatření č.5/2013, které obsahuje: 
- poskytnutí finančního příspěvku na akci florbalový turnaj 1 000,-Kč 
- poskytnutí finančního příspěvku na akci šipkový turnaj 1 000,-Kč 
- poskytnutí finančního příspěvku na akci výstava modelářů 3 700,-Kč 
- přijmutí neinvestiční dotace v požární ochraně ve výši 5 460,-Kč 

Proběhla velká oprava čističky u Fontány. Byla provedena druhá etapa 
rekonstrukce mostu v Liticích nad Orlicí k nádraží ČD. Na tuto akci jsme i letos 
získali dotaci ve výši 100 tisíc Kč od Pardubického kraje z Programu obnovy 
venkova. V této rekonstrukci obec bude pokračovat i v roce 2014 a znovu 
požádala o dotaci Pardubický kraj z Programu obnovy venkova. 

Projednávala se i cena vody na základě propadu v příjmech o 150 000,- Kč. 
Bylo doporučeno cenu nezvyšovat a na rekonstrukci vodovodu vyčlenit více 
prostředků v rozpočtu. 

 



 - 3 - 

Zde mi dovolte Vám popřát v čase adventu hodně zdraví a spokojenosti, 
usmějme se na sebe, na lidi kolem nás a odnesme si úsměv v srdíčku pro horší 
chvíle. Užijme si radost a rozzářená očka našich dětí v období nejkrásnější 
svátků v roce, svátků vánočních, a vykročme s optimismem do roku 2014. 
Přeji Vám úspěchy v osobním i pracovním životě a hlavně pevné zdraví.  
 
Jménem svým i zastupitelstva obce Záchlumí 
 
         Miroslav Falta 
              starosta 
 
Ať klid, štěstí a pohoda přichází do Vašich domovů a srdcí. 

 
 

Informace o stavu veřejné sbírky  
ve prospěch Moniky Valachové 

 

Stav veřejné sbírky ve prospěch Moniky Valachové 
ke dni 1.12.2013 je 97.662,85 Kč. 

 
 Děkujeme všem, kteří přispěli a budou dále přispívat jakoukoliv finanční 
částkou. 
                      Falta Miroslav, Musilová Eva. 

 
Blahopřejeme! 

Všem jubilantům, kteří v měsících říjen, listopad a prosinec 2013 oslavili nebo 

oslaví významné kulaté životní jubileum 65, 70, 75, 80 a více let přejeme do 

dalších let pevné zdraví, životní optimismus a jenom pohodové dny. 

Za Obecní úřad v Záchlumí: 

 Miroslav Falta                                                             Květa Lóžiová 

                Starosta                                                        Předsedkyně kulturní komise 

 

Upozornění pro všechny občany 
 
Upozorňujeme občany, že od 1.1.2014 je poplatek za provoz systému 
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních 
odpadů splatný do 31.3.2014 pro trvale žijící občany a do 31.7.2014 pro chataře 
a chalupáře. Od  1.1.2014 obdrží poplatník při platbě známku na popelnici 
označenou příslušným číslem popisným a po datu splatnosti tj. od 1.4.2014 
nebudou popelnice bez známky vyváženy. 
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Čertovské hry ve škole 
 

Ve čtvrtek 5.12. navštívil naši školu půvabný anděl (Anička 
Vokounová ze 4. ročníku) v doprovodu čtyř pekelníků (Daniel 
Labudík, Filip Martinec, Filip Musil a Adam Sládek z 5. ročníku), 
kteří pro žáky 1. 2. a 3. ročníku připravili různé soutěže. Všichni si 
tyto čertovské hrátky náramně užili a nakonec se těšili z velmi 
krásných dárkových sáčků věnovaných obecním úřadem. Pro děti i 
pro paní učitelky je nachystala a ušila paní Květa Lóžiová, které patří 
náš veliký dík. 

 

 

Veselé Vánoce a šťastný nový rok 2014 

přejí děti a paní učitelky ze ZŠ Bohousová  
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Včely a lidé kolem nich 
 

Vážení čtenáři. Rád bych vás v krátkosti seznámil s historií až po 
současnost  Základní organizace včelařů, sdružující včelaře ze 
Sopotnice, České Rybné, Bohousové, Litic nad Orlicí a Záchlumí, ale 
i několik členů je z Dlouhoňovic,  Vamberka i Hejnic. 

Dle historických pramenů byl v roce 1907 založen samostatný 
včelařský spolek pro Záchlumí a okolí. Předsedou byl zvolen přítel 
Beran, rolník z Německé Rybné, jednatelem přítel učitel Filip ze 
Záchlumí.  Činnost spolku negativně ovlivnila První světová válka. 
 V roce 1926 měl spolek členstva v obcích Záchlumí, Bohousová, 
Česká Rybná, Německá Rybná, Litice nad Orlicí a Sopotnice. Celkem 
21 členů obhospodařovalo 124 včelstev. V následujícím roce se spolek 
rozrostl již na 30 členů se dvěma sty včelstvy. V témže roce 
zastupoval náš spolek přítel Beneš ze Sopotnice v Praze, na valné 
hromadě včelařů z celé republiky. Cena medu se vždy rovnala ceně 
másla. V roce 1936 si členové ze Sopotnice založili vlastní spolek, 
v čele s přítelem  Lněničkou. Druhá světová válka přinesla, mimo jiné, 
povinné dodávky medu a krácené příděly cukru pro zimní krmení 
včelstev. 
 Po roce 1945 odstoupil přítel Dominik  Černoch z funkce 
jednatele a nahradil jej Bohumil Novotný z Litic nad Orlicí. 
V důsledku územních úprav původního Žambereckého a 
Rychnovského okresu v roce 1960, odešli od nás včelaři z Rybné nad 
Zdobnicí, ale znovu se vrátili včelaři ze Sopotnice. V té době měl 
spolek 50 členů, kteří vlastnili 250 včelstev. Od roku 1974 je 
předsedou naší organizace přítel Josef Šalda, který je současně 
jednatelem okresního výboru ČSV v Ústí nar Orlicí. Největší ranou 
pro včelaře a jejich chráněnce bylo přemnožení parazita Varoa 
Destruktor v roce 1981. Tento brouk napadá jednotlivé včely, vysává 
jejich krev a včelstva postupně slábnou až uhynou.V té době nebyly 
k dispozici prostředky, které by tohoto parazita tlumily, aniž by 
včelám ublížily. Proto nadřízené orgány rozhodly o úplné likvidaci 
včelstev vysířením. Tato operace probíhala pod dohledem Sboru 
národní bezpečnosti a při neuposlechnutí hrozily tvrdé sankce. Pro 
některé včelaře to mělo takový psychický dopad, že ani při opětovném 
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zavčelování v roce 1983 oddělky z různých míst naší republiky, 
nezačali znovu včelařit. Postupem času se situace stabilizovala, 
cizopasník Varoa Destruktor nezmizel, ale máme k dispozici účinné 
prostředky a pokud je včelař správně používá, dokáže včelstva 
ochránit před jeho přemnožením. Žádný včelař však nedokáže 
ochránit svoje včely před nevhodným a neodborným použitím 
chemických prostředků určených k ochraně rostlin, zvlášť v období 
květu. 
 Naše organizace v současné době čítá 53 členů. Působí v obci 
Záchlumí. To znamená, že sdružuje  Bohousovou, Litice nad Orlicí a 
Záchlumí, dále Českou Rybnou a Sopotnici. Několik včelařů a 
včelařek je i ze sousedních obcí, například z Dlouhoňovic, Hejnic, 
Kameničné a Vamberka. V současné době obhospodařují naše členky 
a členové 630 včelstev. V Sopotnici a Bohousové jsou dále umístěna 
včelstva i členů jiných základních organizací, například ze Žamberka, 
Letohradu a Potštejna. V povědomí veřejnosti je včelař osoba starší – 
případně důchodového věku. Mohu vás však ubezpečit, že v současné 
době roste zájem o včelaření. Možná, že je to větším příklonem 
k přírodě, k léčivým produktům včel, jako je med, propolis nebo 
mateří kašička. Jen naše organizace přijala v posledních dvou letech 
více než deset nových členů přibližně v kristových letech. 
 
Vyznání včelaře. 
 
Svět nebyl by tak krásný bez včeliček,  
vzduch nemodral by se tak čistě, 
kdyby tisíce včeliček v něm nekroužilo. 
Slunce nehřálo by mi tak mile,  
kdyby po jeho paprscích neklouzaly houfy včelek tam i zpět. 
Pestrý květ by netěšil mě svou něhou,  
kdyby se na jeho korunce nehoupala malá včelka mlsalka. 
Z jara neomládlo by mé srdce tolik,  
kdyby mi v chorálu vesny chyběla zvonivá píseň včel. 
 

Zpracováno dle podkladů zesnulého přítele Josefa Krčmáře z České Rybné. 
 

         J. Peřina st. 
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VÁNOČNÍ OKÉNKO ZAHRÁDKÁŘŮ 

 

 

Na rozcestí u Fontány 

bylo vidět  děti, dámy,pány, 

když v  sobotu 30. listopadu, 

sešli se navzdory provlhlému chladu. 

 

Jak už se stalo předvánoční tradicí, 

v ten den spatřili všichni vánoční strom zářící. 

Děti zazpívaly koledy  a hudebníci zahráli, 

někteří dali si  punč, aby se zahřáli. 

 

Tak právě v tento moment, 

uvítali jsme  všichni advent. 

 

Každý den když se začne stmívat, 

Můžeme se na zář stromu dívat. 

Připomíná nám po roce, 

že už se blíží zas Vánoce. 

 

Děti se těší, že přijde Ježíšek. 

Namísto kabátku oblečou kožíšek. 

Možná postaví i sněhuláka. 

Sněhová nadílka k tomu vždy láká. 

 

Ať už bude sníh či bláto 

ten krásný pocit stojí za to. 

 

Doma budem stromky zdobit, 

 děti na chvilku přestanou zlobit, 

tatínek maminku pohladí 

že něco spálila – nevadí. 

 

 

 

Krásné Vánoce - ať se všem dobře daří. 

 To Vám i sobě – přejí místní zahrádkáři. 
M.D 
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Příroda v úsp ěšné péči o domácnost.  

Z důvodu Vámi projevených zájmů, jsme se rozhodli podělit se 
se všemi, kterým leží na srdci zdraví naší přírody a tudíž i naše, 
našich dětí a jejich dětí… (v tom můžeme pokračovat 
donekonečna☺), o naše zkušenosti a vychytávky, které pomohou 
v domácnosti a přitom nezatíží životní prostředí. 

Začněme ale tím, že „zapneme televizi“. Ve všech reklamních 
šotech vidíme, tolik obávané bakterie, viry a plísně, strašáky dnešní 
doby. Už si ale tak úplně neuvědomíme, že s tím jde ruku v ruce 
vyplachování našich peněženek a hlav. Neuvěřitelným způsobem 
se jim daří stavět demagogii nad obyčejný selský rozum a intuici 
jednotlivce. (Však se není čemu divit, když se dnešní člověk se 
zbytkem vlastního úsudku podívá na politickou scénu a třeba i na 
způsob přežívání v EU za cenu ztráty vlastní identity a „Čechovosti“. 
Vyjde Vám z toho naprosto neskrývaně manipulující banda hňupů, 
která se už ani nemusí stydět a skovávat za to, že na nás z vysoka 
kašle…) 

Ale zpět k naší milé přírodě. 

Za posledních deset let jsme se prokousali spoustou produktů, ať 
ekologických, či ryze přírodních. Některé velmi vychvalovali, avšak 
skutek utek, jiné používaly už naše babičky a jejich babičky a my 
jsme na ně jen pozapomněli, nebo nám již přijdou zastaralé a proto 
nedostatečně ničící vše živé kolem nás. 

Na trhu existuje několik značek, které se pyšní nálepkou EKO. 
Vyzkoušeli jsme několik z nich a tady jsou naše závěry. Firma 
AMWAY, která má sice jedny z nejdražších EKO produktů, je však 
také z hlediska účinnosti a koncentrovanosti jednou z nejlepších. 
(Rozložitelnost jejich pracích prášků v přírodě je do 28 dní). Ať se 
jedná o prací prášky, bělidla, čistič na zapečené trouby, jar, či 
prášek do myčky na nádobí. Jejich cena je při pořizování vysoká, 
ale jelikož jsou některé produkty vyráběny ve vysokých 
koncentracích, je jejich ředěním cena srovnatelná s ostatními 
firmami. Další firmou je třeba ECOVER. (Jejich prášek na praní je 
v přírodě rozložitelný do 7 dní). Jejich mycí prostředek na nádobí je 
naprosto srovnatelný s klasickým Jarem. Tablety do myčky na 
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nádobí jsou v kombinaci s jejich oplachovadlem (i bez přidání solí) 
také dobré.   Jejich nabídka je opravdu široká a rozhodně stojí za 
ozkoušení. Další firmou je třeba EURONA CERNY. Jedná se o 
českou firmu, která se svým sortimentem vyrovná předchozím 
firmám. Můžeme jmenovat i dál: firma Frosch, DonGemini, 
SODASAN, Club21,... Ten kdo hledá, jistě najde. 

Samostatnou sortou jsou mýdlové ořechy na praní. Ty však můžu 
doporučit rodinám, kde už nejsou úplně malé dětičky, protože 
kolena od trávy a tričko od kakaa jimi zcela nedoperete. Tam je na 
místě spojení třeba s bělidlem od Amway, nebo s gelem na skvrny 
od Ecoveru. 

Mezi naše poslední objevy patří firma Aromaterapie - Karel Hádek – 
www.karelhadek.eu . Po zhlédnutí stránek jsme zjistili, že pan 
Hádek je opravdu naše krevní skupina. Jeho náhled na přírodu, 
jeho využití čistě přírodních preparátů je prostě báječné. Příkladem 
je prášek na mytí nádobí – SAMEA. Jedná se o prášek, který je 
vyroben čistě z drcených bylin, které obsahují slizové složky a ty 
jsou známy tím, že rozpouštějí tuk ve vodě… jak prosté…. Tím, že 
se jedná o čistě přírodní látku, nemusíme se bát jím omývat třeba i 
ovoce a zeleninu, které jsou v dnešní době také chemicky 
ošetřovány. Dalším přípravkem je třeba THYMICON. Dá se použít 
od dezinfekce vzduchu, pračky, záchodu, matrací, propocených bot 
až po boj s plísněmi. Jedná se zase čistě o přírodní produkt. Pan 
Hádek se věnuje i kosmetice a éterickým olejům, ze kterých stojí za 
zmínku přípravek APILINE, vlasové tonikum, které odpuzuje vši. 
Kdo máte malé děti, jistě víte, že se opět vyskytují v naší školce i 
škole. Je nám jasné,  že vši se prostě občas objeví, ale boj s již 
propuklou epidemií je vysilující… není lepší tomu takto jednoduše 
předejít? 

Přes pana Hádka jsme se dostali k nejjednoduššímu a také 
nejlacinějšímu přípravku, který všichni znáte. Je jím pan Ocet. 
Nejen houby s octem jsou dobré. Používáme ocet opravdu všude. 
Místo oprachovadel do myčky stačí nalít ocet. Je dobré si vychytat 
tvrdost vody a podle toho upravit i následnou spotřebu octa při 
jednotlivých mycích cyklech. Na podlahy stačí také ocet (nebo pro 
vůni přidáváme pomerančový čistič od Hádka). Namísto aviváže do 
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máchání stačí ocet. Nejen že je prádlo změkčené a ne-kluzké jako 
od aviváže, ale i pračka je čistá od vodního kamene. Na to stačí 
opravdu půl deci octa do každého máchání a třeba pár kapek 
éterického oleje Litsea Cubeba, která je velmi dezinfekční a krásně 
prádlo provoní. Ocet ve spreji nám nahradí drahé čističe sprchových 
koutů a koupelen. Jako pomocník na drbání van a sprch je výborný i 
grep se solí. Překrojíme grep přes měsíčky (tak aby vytékala šťáva), 
silně posolíme a máme výbornou bělící houbičku na drbání. 2dcl 
octa nalité do záchodové mísy Vám spolehlivě rozpustí veškerý 
vodní kámen, v kombinaci s Thymiconem pak toaletu 
vydezinfikujete. No a výsledná vůně ve Vašem domově se nedá 
srovnat s pachy vylučovanými moderními čističi typu savo, 
domestos a podobné. A řekněme si, že cena jednoho litru octa je 
menší než malá☺. 

Samostatnou kapitolou je soda na praní. Krásně změkčí vodu, tím 
docílíte větší měkkosti a čistoty prádla a opět čistí pračku. Je 
výborná i na namáčení pracovních oděvů umaštěných třeba i 
motorovým olejem. 

Pro člověka, který je na „startu“ je opravdu nepřeberné množství 
produktů, které se dají zakoupit. Je však třeba brát v potaz dobu 
rozložitelnosti jednotlivých látek. Některé firmy se chlubí svými EKO 
produkty, ale skutečný dopad na přírodu je již mimo jejich priority.  

Blíží se Vánoce, tak můžete udělat radost nejen sobě a svým 
bližním. 

Je zřejmé, že všichni koukáme „hlavně“ na cenu. Zvažme však, 
není-li cena, kterou zaplatíme za laciné chemické čističe ve svém 
důsledku tou nejdražší, kterou si v penězích nedokážeme ani 
představit...  

Marian a Pavla Vajrauchovi 

PS: Tento článek prosím neberte jako reklamu. Je to pouze popis let 
našich pokusů, omylů a návratů k autentickému. 

A příště se můžeme sejít třeba u článku o Aromaterapii a o přírodních 
produktech v kosmetice, kde Vám nabídneme alternativu k úžasným 
krémům zaručeně vyhlazujícím vrásky i naše peněženky. 
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Okénko cestovatelů 
Jan Jeník  -   Na kole ze Záchlumí do Záchlumí - 3.část 
 
Den sedmý 26.6.2013 – 86 km 
Po obědě jsem jel do údolí Berounky a čekalo mě zase stoupání. Pohledy 
na hluboká údolí Křivoklátských hor hravě vyvažovaly námahu dlouhého 
stoupání po klikatých cestách. Pak mě čekal  mírný sjezd na Žebrák, raději 
jsem šlapal abych se alespoň trochu zahřál. Cesta rychle ubíhala, když 
jsem si držel na tachometru 45km/hod. Zespodu jsem si prohlédl Žebrák a 
Točník, nahoru se mi ani v té zimě nechtělo, tak jsem pokračoval dál na 
Zdice. Trochu mě začínalo bolet pravé koleno, tak jsem raději zvolnil a 
snažil se zabírat druhou nohou. V Liteni se mi poprvé otevřel pěkný pohled 
na Karlštejn. Dojel jsem do Zadní Třebáně, kde jsem se chtěl ubytovat. 
Zdejší kemp byl kvůli povodni zavřený, moc se jim nechtělo mě ubytovat, 
tak jsem z posledních sil vyrazil do Dobřichovic, kde byl jediný fungující 
kemp v okolí Berounky.  
 
Den osmý 27.6.2013 – 91km 
U hučícího jezu, který byl nedaleko, by se snad spát dalo, ale s těmi vlaky 
co mi jezdily za hlavou moc ne, takže jsem se moc nevyspal. Ráno jsem 
vyrazil na Karlštejn, zlatou uličkou plnou krámků a restaurací jsem 
vystoupal až k hradu. Takhle po ránu tu byl ještě klid. Prohlídka mě moc 
nelákala, tak jsem vyrazil dál na cestu. Silnice na Mořinu byla sice 
uzavřená, protože se jí kus propadl, ale s kolem se to dalo obejít. 
Z Řevnice jsem si pořádně zastoupal. Sjel do Mníšku pod Brdy a 
pokračoval mírně zvlněnou klidnou silnicí přes Bojanovice až do 
Štěchovic a pak dál až na Konopiště. Ve zdejší Růžové zahradě jsem si 
zavzpomínal a scény z filmu Jáchyme hoď ho do stroje. Za Benešovem 
jsem se začal poohlížet po nějakém místě pro stan. Nakonec jsem objevil 
pěknou louku. Byl jsem docela unavený, tak jsem vzal první místo, které 
se mi líbilo. 
  
Den devátý 28.6.2013 – 101km 
Když jsem ráno vykoukl ze stanu, byla hrozná mlha. Všechno jsem měl 
vhlké, ale musel jsem se zabalit a vyrazit na cestu směr Čerčany a 
Hvězdonice. Vedle řeky Sázavy jsem proti proudu dojel až do Sázavy. Přes 
Uhlířské Janovice jsem dojel do Kutné hory. Prohlédl jsem si historické 
centrum a u překrásného chrámu svaté Barbory jsem si odpočinul. Cesta po 
rovinkách ubíhala rychle, takže jsem byl za chvilku pod Železnými horami. 
Vystoupal jsem na Lichnici. Prohlédl jsem si Žižkův dub a ze zříceniny 
hradu jsem si vychutnal krásný výhled na cestu, kterou jsem dnes urazil. 
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Usmyslel jsem si, že dnes přenocuji na louce, ale na žádné klidné místo 
jsem nemohl narazit. Snad všude tu jsou nějaké chatky. Moc se mi 
nechtělo už hledat dál, tak jsem se osmělil a vyrazil na jeden palouček 
mezi chaty se zeptat, jestli si tam mohu postavit stan. Narazil jsem tam na 
dva starší pány. Chvíli jsem si s nimi povídal, a nakonec mi jeden z nich 
nabídl, že mohu přespat u něho v chatce. Dnes to byl pěkný den, navíc 
okořeněný nevšedním ubytováním.  
 
Den desátý 29.6.2013 – 127km 
Ráno jsem vyrazil směr Seč jelo se mi dnes docela hezky, takže jsem byl 
zanedlouho v Chrudimi. Pěknými rovinkami a s větrem v zádech jsem 
dojel až do Horní Rovně, kde jsem poobědval. Dál mě čekalo asi 20km 
lesem až do Chocně. Po krásných písčitých lesních cestách se jelo báječně. 
Ještě, že byla cesta dobře značená, protože jsem se po několika 
kilometrech začal ztrácet orientaci. Jede se pořád v lese, a není vidět žádný 
orientační bod, podle kterého by se mohl člověk řídit. Z lesa jsem nakonec 
vyjel, kde jsem chtěl, takže jsem byl spokojený. Odtud jsem cestu domů už 
znal, takže jsem si naplno užíval poslední kilometry. Před Koldínem jsem 
se ohlédl na Železné hory, ze kterých jsem ráno vyjížděl. Zdály se tak 
neuvěřitelně daleko. Přes Velkou Skrovnici a Sopotnici jsem dorazil do 
České Rybné. Chtěl jsem ještě pozdravit kamarády, kteří byli na 
JamRocku, takže jsem pokračoval na Žamberk. Chvíli jsme si povídali a 
pak jsem v klidném tempu vyrazil domů, do Záchlumí.  
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PET - nejen nádoby na vodu, ale i atraktivní materiál 

Pardubice – Recyklace plastů je v posledních několika letech velice 

populární záležitost. S tím, jak se plasty stále více a více šíří do všech 

oborů lidské činnosti, o to usilovněji se hledají nové cesty, jak plasty 

znovu využívat. Za symbol recyklace plastů jsou bezesporu považovány 

PET lahve. Jejich podíl činí v celkovém objemu tříděných plastů okolo 

čtyřiceti procent. PET lahve jsou mimo jiné i symbolem konzumní 

společnosti, nebo také nedobrého vtahu člověka k životnímu prostředí. 

„Na druhou stranu je třeba říci, že se jedná o 

materiál, který se jako plast nejdéle třídí a je 

pravdou, že možnosti jeho recyklace jsou velmi dobře 

zvládnuté. PET lahve představují velký potenciál 

v možnostech recyklace, dlouhodobě je o tento 

materiál velký zájem a celosvětově se s ním obchoduje,“ 

upřesňuje manažer pro druhotné suroviny společnosti 

EKO-KOM a.s. Martin Lochovský. 

PET lahve ze žlutých kontejnerů se nejprve na třídící lince roztřídí podle 

barev na čiré, modré, zelené a ostatní barvy. Slisované lahve i s etiketami 

a víčky pak míří k dalšímu zpracování. Před konečnou fází recyklace se PET 

lahve nadrtí na rozměry cca 1 x 1 cm do podoby tzv. PET flakes, neboli 

vloček. Flakes se dále perou ve vodní lázni, ve které se z nich oddělí 

etiketa i víčka a také zbytky nápojů, které obsahují. Vyprané a usušené 

vločky pak mohou být použity na výrobu celé řady výrobků a jsou volně 

obchodovatelné. 

Nejjednodušší formou recyklace je jejich rozpouštění ve speciálních 

chemikáliích a výroba pryskyřic, které jsou surovinou pro další výrobu, 

např. nátěrové hmoty. Velmi populární metodou je výroba vláken. Vločky 

Slisované balíky PET lahví. 

Zdroj: www.jaktridit.cz 
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se zahřejí na teplotu přes 250°C a vytlačují se skrze trysky s 

velmi malým průměrem. Tak vznikne vlákno, které se po 

další úpravě používá jako výplň spacáků, bund, netkaných 

textilií, ale i pro výrobu koberců do automobilů, nebo 

zátěžových koberců. Odtud známé slogany o výrobě 

fleecových bund z PET lahví. 

Další možností recyklace je opakovaná výroba PET lahví. Na 

jejich výrobu se mohou použít jen vysoce kvalitní vločky, které musí 

splňovat všechny hygienické předpisy. Podíl recyklovaných PET lahví může 

činit od několika až po 100 % nové lahve. Tím je zajištěna hygienická 

nezávadnost. „Současným trendem je snaha o maximální recyklaci 

nápojových PET lahví,“ doplňuje Martin Lochovský. 

Obligátní metodou recyklace PET lahví je i výroba regranulátu, který se dá 

v naprosté většině případů vyrobit i z jiných, dobře vytříděných plastů a 

slouží k výrobě nových výrobků z daného materiálu. Regranulují se 

převážně plastové sáčky, fólie nebo tašky, které následně slouží k výrobě 

nových fólií. 

Všechny uvedené technologie fungují i v České republice, a tak je možné 

říci, že veškeré vytříděné PET lahve se u nás mohou bez problémů 

zpracovat. 

Nezapomeňte, „REDUCE, REUSE, RECYCLE“ není jenom heslo! 

RRA PK 

Tématem odpadového hospodářství se zabývá Regionální rozvojová agentura Pardubického 

kraje v rámci „Partnerského projektu dalšího vzdělávání občanů Pardubického kraje v oblasti 

ekologie a odpadového hospodářství“, který získal podporu z OP Vzdělávání pro 

konkurenceschopnost. Financování projektu je zajištěno Evropským sociálním fondem a 

státním rozpočtem České republiky. Více informací o projektu naleznete na webových 

stránkách www.rrapk.cz. 

Fleecové oděvy z PET 

materiálu Zdroj: 

www.jaktridit.cz 
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TJ SOKOL ZÁCHLUMÍ  
POŘÁDÁ DNE 27.12.2013 

 
4. ROČNÍK TURNAJE VE FLORBALU  

 
 

MÍSTO ZÁCHLUMÍ VE FONTÁNĚ 
Prezentace 09:30 hod. Zahájení 10.00 HOD. 
PŘIHLÁŠKY NA TEL. ČÍSLO 603164447  
DOPORUČUJEME VLASTNÍ FLORBALOVÉ HOKEJKY 
DRUŽSTVO : 3 HRÁČI 
 
Startovné 90,- Kč – družstvo 1. – 3. místo oceněno 
 
 

 
 

SDH Záchlumí 
vás zve na 

Hasičský ples 
v sobotu 22.února 2014 od 20.00 hodin 

 

na sále  Fontány v Záchlumí 
 

hudba: Malá kapela z Tišnova 
 bohatá tombola zajištěna 
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Sbor dobrovolných hasičů BohousováBohousováBohousováBohousová    

 Vás srdečně zve na   

Hasičský nekuřácký plesHasičský nekuřácký plesHasičský nekuřácký plesHasičský nekuřácký ples    
Ples se koná 25. ledna 2014 od 20 00 hod. 

v sále „FONTÁNA” v Záchlumí. 

K tanci zahraje skupina J.K.Band 

Bohatá tombola a občerstvení zajištěno !Bohatá tombola a občerstvení zajištěno !Bohatá tombola a občerstvení zajištěno !Bohatá tombola a občerstvení zajištěno !    
 

 

*Vážení čtenáři, ** 

** 

**Starý rok končí a za pár dní vkročíme do roku 2014. Všem, kteří 

nám pomáháte vytvářet náš Zpravodaj svými příspěvky, postřehy 

a zajímavými informacemi moc děkujeme. ** 

**Těšíme se na další spolupráci s Vámi i v budoucnu a přejeme 

Vám všem pevné zdraví, pohodu a úspěšný příští rok. ** 

*** 

redakce Zpravodaje 
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